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خبر دریچه

محمد غرضی:
هاشمی در سال ۹۲ می خواست 

به جای روحانی از من حمایت کند
تســنیم: محمد غرضی مدعی شــده اســت که  �

هاشمی رفســنجانی بعد از ردصلاحیتش در سال ۹۲ 
به او پیام داده است. او درباره این موضوع گفته است: 
«ایشــان (هاشمی رفسنجانی) رد صلاحیت شد و من 
تأیید شــدم. برای من پیغام فرستاد. من پاسخ ندادم. 
می دانستم که آقای هاشمی می خواهد جریان گذشته 
یعنی ۶۷، ۷۸ و ۸۸ را تکرار کند. می خواست به جای 
اینکه پشــت روحانی بایستد، پشت من بایستد. من ۴۰ 
ســال تمام، پامنبری آقای هاشمی بودم. خیلی خوب 
با هم کار کردیم». او ادامه داد: «یک نفر را فرســتاد و 
گفت آقای هاشــمی با شما کار دارد. من هم گفتم با 
آقای هاشمی کاری ندارم. آقای هاشمی در پنج مقطع 
با نخست وزیری من مخالفت کرد. قبل از رجایی من را 
به عنوان نخســت وزیر معرفی کردند». او در پاسخ به 
این پرسش که چرا در دولت خاتمی حضور نداشتید، 
بیان کرد: «آقای خاتمی که رئیس جمهور شــد همه 
کابینه را معرفی کرد و من ماندم. دیگر به کســی هم 
رجوع نکردم که من را وزیــر کنید. از وقتی که دولت 
عوض شــد، کسی ســراغ ما نیامد، ما هم سراغ کسی 
نرفتیم، اما رفتم نظام مهندسی را درست کردم. آنجا از 
هر وزارتخانه ای بهتر است. من ۲۰ سال در آنجا دویدم. 
امــروز هرچه زلزله بیاید، نفوس آســیب نمی بیند. تا 
قبل از این کار نفوس آســیب می دید. سازمان خیلی 
بزرگی اســت و به تمامی دولت مــی ارزد». این فعال 
سیاســی درباره ارتباطش با شــهید بهشــتی اظهار 
کرد: «با مرحوم بهشــتی بســیار به هم نزدیک بودیم 
و مفصــل با هم کار می کردیم. در آن جلســه ماهانه 
که در ســال ۴۰ در منزل علی بابایی تشکیل می شد و 
مرحوم بهشتی، بازرگان، طالقانی، جعفری و... حضور 
پیــدا می کردند، خیلی به هم نزدیــک بودیم تا اینکه 
حزب جمهوری اسلامی تشکیل شد. حزب که تشکیل 
شد، انتظار مرحوم بهشــتی این بود که من هم عضو 
حزب بشوم اما من نشدم. من آن وقت در دفتر حضرت 
امام بودم. گذشــت تا اینکه استاندار خوزستان شدم. 
ایشان هم رئیس دیوان عالی کشور بود و به خوزستان 
آمد. ســه روز آنجــا ماند. دلخــوری اش را اعلام کرد 
که چرا به حــزب نیامدی؟ مفصل بحث  کردیم که از 
حزب جایی در اداره کشــور باز نمی شود. مردم قبول 
نمی کنند. ســوابق تاریخی را هم ایشــان می دانست. 
بهشــتی فکر می کرد شــخصیتش به گونه ای است 
که اختلافات داخلی حــزب را می تواند مدیریت کند. 
بالاخره دعوامان شــد. داد و قال شد. من حزب را رد 
می کردم. ایشان هم رئیس حزب بود». او در پاسخ به 
این پرســش که در ســال ۸۸ به چه کسی رأی دادید، 
گفت: «به آقای کروبی. کروبی در دعوا خیلی تند نبود 
اما دو طرف دیگر خیلی تند بودند. آن اتفاقاتی هم که 

رخ داد، ناشی از تندروی بود».

جواد امام:
ممکن است شرایط معرفی نامزد 

وجود نداشته باشد
آنــا: جــواد امام در پاســخ به اینکــه در صورت  �

احرازنشــدن صلاحیــت کاندیــدای مدنظــر نهــاد 
اجماع ســاز آیا اصلاح طلبان از حضــور در انتخابات 
کناره گیری می کنند یا خیر، گفت: «براســاس مصوبه 
نهــاد اجماع ســاز که در واقــع مصــوب کل احزاب 
اســت، بایــد در انتخاباتی شــرکت کنیــم که اصول 
و مفهــوم اولیــه انتخابــات از قبیــل رقابتــی، آزاد، 
عادلانه و قانونی بودن در آن در نظر گرفته شــود. لذا 
اصلاح طلبان در انتخاباتی که در تراز قانون اساســی 
باشد، شرکت می کنند». عضو نهاد اجماع ساز افزود: 
«همچنین نامــزدی که مورد اجمــاع اصلاح طلبان 
باشــد و خصوصیــات اصلــی و شــاخص هایی که 
برایــش تعریف شــده و جامعــه او را به عنوان یک 
کاندیدای اصلاح طلب بشناسند و مورد اقبال جامعه 
باشــد، مورد حمایــت نهاد اجماع ســاز خواهد بود. 
مــوارد مذکور در واقــع مصوبات مجموعــه احزاب 
اصلاح طلــب برای ورود به عرصه انتخابات اســت. 
بنابرایــن اگر این شــرایط فراهم نشــود، عملا امکان 
معرفــی نامزد نداریم». امــام در واکنش به اینکه آیا 
ظریف به عنوان چهره اصلاح طلب شناخته می شود 
که در صورت اعلام کاندیداتوری بتواند حمایت نهاد 
اجماع ســاز را داشته باشد؟ یادآور شد: «به هر صورت 
ظریف هــم می تواند یکــی از گزینه هــای مورد نظر 

اصلاح طلبان باشد».
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 هشدار سردار سلامی به اسرائیلی ها بعد از 
فوت سردار حجازی:

شنیدم که شادمان  هستید، شاد 
نباشید؛ ناپدید خواهید شد

فارس: سردارحسین سلامی، فرمانده کل سپاه،  �
در مراسم تشییع پیکر پاک سردار شهید سیدمحمد 
حجازی، جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه که در 
محل ســتاد فرماندهی کل سپاه برگزار شد، اظهار 
کرد: «سردار عزیز ما مشتاقانه به دیدار فرماندهان و 
رزمندگان شهید دوره های سخت جهاد و مقاومت 
پیوست و به عهد خویش با خدای بزرگ وفا کرد. 
ســردار حجازی که در کلمات بســیار زیبا و دقیق 
و جامع رهبر عظیم الشــأن انقلاب، شخصیتش به 
تصویر کشــیده شد، امتدادی بود از شهیدان بزرگ 
دوران پرشــکوه دفــاع. او وارث اولیــا و صلحا و 
شهدای بزرگ است. او وارث و امتداد شهید بزرگ 
ســپهبد و سپهسالار نبرد با اســتکبار، حاج قاسم 
سلیمانی است. او وارث شهید حاج احمد کاظمی 
اســت، وارث شهیدان حسن باقری، مهدی باکری، 
حســین خرازی، ردانی پور، همت و هزاران شهید 
دیگر». ســردار ســلامی گفت: «هرکس در جاذبه 
شــخصیت ســردار حجازی قرار می گرفت ،تحت 
تأثیر حســنه بودن اخلاقش مجذوب او می شــد. 
جلوه های زیبای شــخصیت این انســان وارسته و 
پارسا که هیچ تعلقی نه به میز، نه به مقام و نه به 
موقعیت داشت، از او الگویی ماندگار ساخته بود. 
زمان می برد تا کتاب شــخصیت او خوانده شود».
سردار سلامی اظهار کرد: «به صهیونیست ها هم 
می گوییم، شنیدم که شادمان اند. بله! وقتی امام را 
در کربلا شــهید کردند، آل زیاد و آل مروان به فرح 
افتادند. اما به صهیونیست ها می گوییم این شادی 
شــما بســیار زودگذر است. شــما ناپدید خواهید 
شد به دســت امتی که شما آنها را از سرزمینشان 
اخــراج کرده ایــد». او خطاب به صهیونیســت ها 
گفت: «شــاد نباشــید، ما راه را ادامه می دهیم و 
هیچ کس این جبهه را ترک نخواهد کرد و سنگرها 
همیشه پر است از مردانی که زرهشان پشت ندارد 
و شمشیرها در دســت جوانان امت اسلام از نیام 
کشــیده شــده اســت و این راه تا پایان عمر همه 
شیاطین عالم که در مقابل اسلام ایستاده اند ادامه 

خواهد یافت».

یک عضو حزب کارگزاران خبر داد
رایزنی با  ظریف، جهانگیری، زنگنه، 

اردکانیان و پزشکیان
ایلنــا: علی محمــد نمــازی، عضــو حــزب  �

تحولان  آخریــن  درباره  کارگــزاران ســازندگی، 
انتخاباتــی در جبهــه اصلاحات گفــت: «جبهه 
اصلاحــات تصمیمــات خوبــی گرفته اســت و 
اختیــار را به احزاب و تشــکل های اصلاح طلب 
داده که بیــش از یک نفر کاندیــدا معرفی کنند 
و از ســوی دیگر این اختیار را داده که کاندیدای 
اصلاح طلــب بعــد از اینکه ثبت نامشــان تمام 
شد، بررســی صلاحیت ها آمد، با پارامترهایی که 
مدنظرشان است افراد را مورد بررسی قرار دهند 
و پس از آنکه هر فرد دوســوم آرا را به دســت 
آورد، بــرای بررســی به مرحلــه ائتلاف معرفی 
شــود». او ادامــه داد: «تا جایی کــه خبر دارم، 
از ســوی دیگر رایزنی ها با افــرادی که توانایی و 
آمادگی انجام کار دارنــد و می توانند در صحنه 
حضور پیدا کنند یا احتمال تأیید صلاحیت شــان 
بیــش از دیگران اســت، آغاز شــده و آنان برای 
ثبت نــام تشــویق می شــوند کــه ایــن تصمیم 
بســیار خوب است». این عضو شــورای مرکزی 
حزب کارگزاران ســازندگی با بیــان اینکه جبهه 
اصلاحات و احــزاب اصلاح طلب د رحال رایزنی 
با افراد شــاخص هستند، گفت: «تقریبا می توانم 
عنوان کنم که اکثــر احزاب اصلاح طلب بر روی 
آقای دکتر ظریــف اتفاق نظر دارند و قصد دارند 
علی رغم اینکه ایشــان گفته اســت در انتخابات 
ثبت نام نمی کند، او را تشــویق بــه ثبت نام کنند 
و ظاهــرا اکثریت بر روی ایشــان توافــق دارند. 
شخص دیگری هم که بعد از دکتر ظریف مطرح 
می شــود، مهندس جهانگیری اســت و می توان 
گفــت افراد اول و دوم آقای ظریف و جهانگیری 
هســتند... البته رایزنی هایی بــا مهندس زنگنه، 
دکتر اردکانیان و جسته و گریخته با دکتر پزشکیان 

شده است و گفت وگوها در حال انجام است».

شــرکت آب وفاضلاب اســتان البرز در نظر دارد اجرای عملیات ترمیم ۵۰۰۰مترمربع 
آسفالت نوار حفاری پروژه های آب در سطح استان البرز از محل منابع داخلی شرکت 
را  از طریق مناقصه عمومی به پیمانکار واجد شرایط و دارای حداقل رتبه ۵ در رشته  

راه و ترابری واگذار نماید. 
برآورد پروژه ، مدت اجرای پروژه و مبلغ تضمیین شرکت در مناقصه : برآورد براساس 
فهارس بهاء  ابنیه و شــبکه توزیع آب ســال ۱۳۹۹، مبلــغ ۱۴/۹۲۸/۲۴۵/۲۸۰ریال ، 
مــدت اجــرای کار ۱۲(دوازده) ماه شمســی و مبلــغ تضمین  شــرکت در مناقصه 
۵۳۷/۸۴۷/۳۵۸ ریال به صورت واریز نقدی به حســاب شــرکت ،  ضمانتنامه بانکی 
یا چک تضمین شــده بانکی و یا مطالبات قطعی تایید و بلوکه شده نزد شرکت آب و 

فاضلاب استان البرز می با شد.
مهلت تحویل اســناد مناقصه : تا پایان وقت اداری روز دو شنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۲/۲۰و 

محل تحویل اسناد اداره دبیر خانه شرکت آب و فاضلاب استان البرز میباشد .
تاریخ بازگشایی پاکات : ساعت ۱۴:۰۰روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۲/۲۱ خواهد بود. 

 قیمت فــروش اســناد مناقصــه : مبلغ۱/۰۰۰/۰۰۰ریال واریزی به حســاب شــماره
 ۷-۲۲۶۲۹۹-۱۱۱-۱۷۱۷بانک توســعه تعاون شــعبه رجائی شــهر کرج ( بنام آب و 

فاضلاب استان البرز )
داوطلبــان میتوانند به منظور دریافت اســناد مناقصه از تاریــخ ۱۴۰۰/۰۱/۳۰تا پایان 
وقــت اداری روز یکشــنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۲/۵ با در دســت داشــتن معرفــی نامه به 
دفترقراردادهای  شرکت آب و فاضلاب استان البرز واقع در کرج – انتهای بلوار شهید 

چمران – ساختمان شماره یک مراجعه نمایند .تلفن تماس : ۰۲۶-۳۲۱۱۷۱۵۱
هزینه  درج آگهی ببه عهده برنده مناقصه میباشــد . سایر اطلاعات و جزییات مربوط 

در اسناد مناقصه مندرج است .
جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات ، به آدرس 

( iets.mporg.ir )  مراجعه نمایید .

 مسعود پزشــکیان، پزشکِ سیاست مدار است یا  �
سیاست مدارِ پزشک است؟ خودتان جمع این دو را 

در کنار هم چطور می بینید؟
اگر سیاســت را به عنــوان اینکه انســان بتواند راه 
درســت را برود در نظر بگیریم، بین سیاست و پزشکی 
فرقی وجــود ندارد و اگر بتوانیــم در تمام تصمیماتی 
که می خواهیم بگیریم، براســاس چارچوب ها و مبانی 
علمــی حرکت کنیــم، می توانیم به مقصــدی که در 
نظر گرفته ایم، برســیم و اگر نرســیم دلیل مشکلات و 

گرفتاری هایی را که مانع شده اند، خواهیم فهمید.
ولی اگر سیاست را به عنوان اتفاقاتی که الان وعده 
بدهند و بــرای جلب نظر حرف بزنند و بعدا درســت 
از کار درنیایــد، ما چنین ســاختاری را نمی شناســیم و 
سیاســتی را که توأم با دروغ و حیله است، به هیچ وجه 

قبول ندارم و این راه را نرفته و نخواهم رفت.
 نگفتیــد ابتــدا علاقه تان بــه پزشــکی بود یا  �

سیاست؟
بــا تعریفی که از سیاســت کردم، به عنوان کســی 
که قصدم خدمت به مردم بود، پزشــک شدم. طبیعتا 
پزشــکی نگاه جامعی بــه جامعه دارد، چــون برای 
درمان هر بیمار باید علت ها و اثرها را جســت وجو کرد 
و از آنجا به ریشــه بیماری رســید و درمانش را هم از 
آنجا به دســت آورد. حدود ۷۵ درصــد بیماری ها به 
خود انســان ها برمی گــردد نه به علم پزشــکی که ما 
در دانشــکده، بیمارســتان، درمانگاه و کلینیک داریم. 
بــرای ۲۵ درصــد از بیماری ها خدمات ســلامت لازم 
اســت، ۷۵ درصد مربوط به خارج از پزشــکی است. 
منظورم عوامل تأثیرگذار در ســلامتی است. کسانی که 
بی ســوادند یا در حاشــیه و مناطق دورافتاده هستند، 
زنان سرپرســت خانوار و افراد مســن، خطــر بیماری 
و مــرگ اینها را بیشــتر تهدید می کند. یک پزشــک اگر 
بخواهد سلامت انســان ها را نشانه برود، باید عواملی 
را که باعث بیماری و مرگ ومیر هســتند، درســت کند. 
کســانی که در محیط آلوده زندگی می کنند، ســواد و 
شــغل و درآمد ندارند بیمارتر هستند. عوامل مختلفی 
باعث می شــود دســت به کارهایی بزنند کــه نباید. از 
نظر جســمی، روحی، فرهنگی و اجتماعی آسیب پذیر 
هســتند. در نتیجه به عنوان پزشک اگر به جامعه نگاه 
کنیم، اولین وظیفه این است که افراد در خطر را دقیق 

ببینیم.
  شما در پست های اجرائی و مدیریتی چون وزیر  �

بهداشــت و نمایندگی مجلس فرصت برنامه ریزی 
و اقدام بــرای حذف آســیب هایی را که معتقدید 
زمینه ساز خیلی از این بیماری ها شده اند، داشته اید، 
در این ســال ها چه کارهایی انجام داده اید و چقدر 

موفق بودید؟
از زمانی که رئیس دانشــگاه بودم یا معاون وزیر و 
وزیر شــدم، به چهار اصل اعتقاد داشتم و دارم، بحث 
اول عدالت اســت و تمام تلاشــمان این بوده که همه 
انســان ها را و نه فقــط یک عده خاص یــا پولدارها را 
ببینیــم. کاری که به عنوان مدیر شــروع کردم، این بود 
که گروه پرخطر را ببینیم و برایشــان بستری آماده کنیم 
که خدمات بهداشــتی دریافت کنند. زمانی  که رئیس 
دانشــگاه شدم، بیشــتر کارهایم از روستاها و بخش ها 
شروع شــد تا از کلاس ها و بیمارســتان ها و تجهیزات 
بیمارســتانی. کارهای زیادی انجــام دادیم، در عرض 
یک ســال بیش از ۷۰۰ خانه بهداشــت ساختیم. بعد 
مرکز بهداشت ســاختیم. یعنی مکان هایی را که برای 
دسترسی به خدمت به گروه آســیب پذیر نیاز داشتیم، 
ایجــاد کردیم، بعد برنامه گذاشــتیم، نیروی انســانی 
تربیت کردیم و نگاه ویژه به آن افراد داشتیم. وقتی به 
وزارت رفتم این کار را به چارچوب تبدیل کردیم. بحث 
پزشــک خانواده را پیگیری کردم. این طور نبود که پول 
را در تهران و تبریز و... هزینه کنیم و کسی که در روستا 
و حاشــیه اســت و به خدمت ما نیاز دارد، حتی نتواند 

سرانه را بگیرد. بحث پزشک خانواده را شروع کردیم.
 چه بر سر طرح پزشــک خانواده آمد و وضعیت  �

ارائه بهداشتی و درمانی را چطور می بینید؟
پزشــک خانواده با تغییر دولت و پایان دولت آقای 
خاتمی پیگیری نشد که اگر جدی گرفته می شد اوضاع 
کنونی در موضوع کرونا را قطعا نداشــتیم. بی عدالتی 
در ارائه خدمت در کشــور و مکانیســم گرفتن خدمت، 
نادیده گرفتن کســانی که باید خدمت بگیرند و کسانی 
که به خاطر نداشــتن منابع و آشــنا برای دسترسی به 
درمان جانشــان را از دســت می دهنــد، غوغا می کند. 
حاکمیت باید اینها را می دید. این وظیفه ای اســت که 
هر پزشــکی باید داشته باشد. ایجاد شغل، رسیدگی به 
افراد بی سرپرست و کســانی که فریادرس ندارند، باور 
و اعتقــاد علمی من اســت، نه اینکه بخواهم شــعار 
دهم. ما به عنوان پزشــک و دانش آموز این سیستم اگر 
می خواهیم درســت کار کنیم، باید کسانی را ببینیم که 

خطر تهدیدشان می کند.

روزها  � این  انتخاباتی  وارد فضــای   اجازه دهید 
شویم. فضا را چطور می بینید؟

فضا خیلی ســرد است و با جوی که درست شده و 
روندی که در طول ســال های متمادی برای کشورمان 
ایجاد شــده است، متأســفانه به ســمت تک صدایی 
می رویم که قطعا برای مملکت خطرناک است؛ یعنی 
اگر کســی کار مرا نقد نکند، روندی را که طی می کنم، 
حلاجی نکند و اگر رقیبی نداشته باشم که برای پیروزی 
بر او تلاش کنم، کشور را در بن بست نوآوری و خلاقیت 
گیــر خواهیــم انداخت که بــرای آینده کشــور خیلی 
خطرناک اســت. به نظــرم باید جو به شــکلی طراحی 
شــود که اجازه دهیم نگاه ها و سلایق مختلف حضور 
داشته باشند و مردم براساس گرایش ها و نظراتشان به 
صحنه بیایند و اجازه دهیم صدای مردم شنیده شود و 
حضورشان در جامعه معنادار شود. اگر نتوانیم چنین 
جوی را درســت کنیم به نظرم رونــد کارمان در خطر 

خواهد بود.
دیدگاه های  � انتخاباتــی  شــور  نبــود   دربــاره 

متفاوتی وجود دارد؛ برخی دلســردی مردم درپی 
اتفاقات چند ســال اخیر را مطرح می کنند و برخی 
را  نگهبان  شــورای  در  گســترده  رد صلاحیت  های 
محدودکننــده حق انتخابی می داننــد که می تواند 
تأثیر بسزایی در کاهش شور انتخاباتی داشته باشد. 

نظر شما چیست؟
وقتی نگاه یکطرفه اســت، وقتی اجــازه نقد داده 
نشــود یا نقد شنیده نشــود، یا بشــنوند و ترتیب اثری 
ندهند، خــب طبیعتا اوضاعی که الان مواجهیم اتفاق 
خواهد افتــاد. چیزی که در جامعه کنونی می بینم این 
اســت که هیچ وقت همدیگر را به صــورت علمی نقد 
نمی کنیــم. برجــام و FATF که در مــوردش صحبت 
می کنیم و یک سویه و یک جانبه از رسانه های حاکمیتی 
نقدش می کنند و به شــدت می کوبند، فرصت دفاع به 
طرف مقابل نمی دهند. من قبــلا هم چند بار گفته ام، 
اسرائیل و عربستان، ترامپ و تندروهای آمریکا به شدت 
با برجــام مخالف اند، در داخل هــم تعدادی مخالف 
هســتند. فرق اینها با هم چیست. اینکه بتوانیم فضایی 
را براســاس عزت و حکمت و مصلحت کشور باز کنیم 
و بتوانیم با قدرت با دنیا صحبت کنیم و از مواضعمان 
دفــاع کنیم و بعد فضایی باز کنیم کــه بتوانیم در دنیا 
حضور داشــته باشــیم، فرق دارد با زمانــی که همه 

فضاها را ببندیم و با همه چالش داشته باشیم.
 منظورتان چالش داخلی است یا خارجی؟ �

هــم در داخــل مشــکل داریــم، زیــرا فقــط یک 
صــدا می خواهــد بیرون بیایــد، هم در خــارج، زیرا با 
همســایگانمان هــم ارتباطات منطقــی نداریم، دیگر 
آمریکا و اســرائیل که پیش کش، در رابطه با اروپا هم 
همین طور است؛ ما با خودمان مشکل داریم. این نگاه 
را باید اصلاح کرد. براساس همان سیاستی که رهبری 
می فرماینــد، براســاس مصلحت و حکمــت و عزت 
خودمان جلو برویم. در این مســیر حرکت نکرده ایم و 

نتیجه هم وضعیتی اســت که با آن مواجهیم. ساختار  
مدیریتی ما از نظر علمی مشکل دارد. ساختار اداری ما 
متمرکز است درحالی که  بدون بازی دادن مدیران ارشد 
در ســطوح پایین تر و در نتیجه واگذاری اختیارات را به 
اســتان ها و شهرستان ها، هر اســتانی می تواند مشکل 

خودش را تا حدود زیادی حل کند.
 یعنی بخشی از مشکلات به نحوه مدیریت و اجرا  �

برمی گردد نه نگاه احزاب اصولگرا یا اصلاح طلب در 
مواجهه با چالش ها؟

بله هیچ فرقی نمی کند. ساختاری که الان کشور را 
اداره می کنیم، علمی نیســت. یعنی بدیهی ترین بحث 
کــه در تمام روندهای مدیریتی باید باشــد، ســه اصل 
است؛ چه کسی مسئول است، چگونه باید عمل کنیم، 
چگونه باید پاســخ دهیم. مســئول اختیار می خواهد. 
نمی توانید مسئول تعیین کنید اما اختیار نداشته باشد. 
زمانــی که وزیر بودم حدود ۲۶ ســازمان و ارگان دیگر 
تصمیم می گرفتند که من چه کاری انجام دهم. اختیار 
نیروی انســانی را هم نداشــتم. ســازمان امور اداری 
استخدامی و سازمان برنامه وبودجه منابع را برای من 
تعریف می کرد. اختیار سیاســت گذاری نداشتم. خیلی 
وقت هــا از جای دیگر به من می گفتنــد باید این کار را 
بکنی. ولی درنهایت این منِ وزیر باید جوابگو می بودم.
در جریــان زلزله بــم، من به خاطر شــرایط خاصی 
که داشــتیم، گفتم چهار آمبولانس بخریــد. بعدا باید 
به دیوان محاســبات جــواب می دادم که چــرا گفتی 
آمبولانس بخرید. چه کسی به تو گفته بود. پولش را از 
کجا آوردید. وزیــری که نتواند چهار تا آمبولانس بخرد 
و چند نفر اســتخدام کند و مقررات موجود در سیستم 
را حــل کنــد، چه جوابی بایــد به ایــن جامعه بدهد؟ 
مشــکلاتی که در زمینه مرغ و مســائل دیگر می بینید، 
زاییده عدم مســئولیت و پاسخ گویی در سیستمی است 
که باید اختیار داشــته باشد تا بتواند جواب بدهد. یکی 
می گوید پول ندادند، یکــی می گوید اجازه ندادند، یکی 
می گویــد ترابری بایــد اجازه دهد، گمــرک اجازه دهد، 

بازرگانی و برنامه وبودجه هرکدام یک  چیز می گویند.
 در چنین ساختار ناکارآمدی، اختیار و مسئولیت  �

چگونه باید بازیابی شود؟
یکــی از وظایــف دولــت اســت. یعنــی دولت در 
محدوده ای که اختیــار دارد، می تواند بین وزارتخانه ها 
و سازمان ها تقسیم وظایف را اصلاح کند و چندگانگی 
را حذف کند. وقتی یک اســتاندار یا مدیرکلی در استانی 
می خواهد تصمیمی بگیرد، بازرســی به او گیر می دهد 
و او جرئــت نمی کند تصمیم گیری کند. ســاختاری که 
در دنیا وجود دارد، این اســت که بازرس را مدیر ارشــد 
تعریف می کنــد نه اینکه یکی از خارج به مدیر ارشــد 
گیر بدهد تو چرا این تصمیم را گرفته ای. اگر مدیر ارشد 
جرئت نداشته باشد به درســت یا غلط تصمیم بگیرد، 

فردا چه جوابی باید بدهد. خب تصمیم نمی گیرد.
 سیستم فعلا همین اســت، خب در این شرایط  �

راهکار چیست؟

خیلــی جاهــا گفتــه ام و الان هــم معتقــدم اگر 
می خواهیم حکومت اسلامی درست کنیم. باید رجوع 
کنیــم به نامه امام به مالک اشــتر که یک نوع منشــور 
حکومت اسلامی است. براساس نظر مجتهدان، بزرگان 
و کسانی که تفســیری که بر این پیام دارند عمل کنیم. 
در آنجا مالک اشتر که اســتاندار است، قاضی القضات 
و فرمانده لشــکر تعیین می کند. مالیــات می گیرد، نیرو 
اســتخدام می کند. یعنی قدرتی کــه تصمیم می گیرد 
و شــاخصش دستورالعملی اســت که امام به او داده 
اســت. در کشــور ما رئیس جمهور چنین اختیاری دارد 
که همه استانداران خود را تعیین کند؟ در نتیجه وقتی 
ایــن اختیارات گرفته می شــود، به انــدازه ای که اختیار 

می گیریم، پاسخ گویی را با مشکل مواجه می کنیم.
 بازگردیم به بحث انتخابات؛ دو ماه به انتخابات  �

مانده و هنوز نامزدهای انتخابات مشــخص صراحتا 
از آمدن خود سخن نمی گویند و این روال همیشگی 
انتخابات بوده است. اینکه هنوز چهره های شاخص 
به طــور قطعی اعلام آمادگی نکرده انــد، برآمده از 

منافع شخصی خودشان است یا سیاست حزبی؟
همیشــه این طور نبوده. زمــان هرچه پیش می رود 
با این مشــکل مواجه می شــویم. خیلی از جریان ها و 
جناح های موجود در کشــور را محــدود کرده ایم و این 
محدودیت اجازه نداده که بین خودشــان بحث کنند و 
یــک نفر بیرون بیاید و آن جنــاح بگوید نامزد ما فلانی 
اســت. الان هیچ جناحــی نمی داند چه کســی از بین 
افرادی که می خواهند کاندید شــوند، می تواند تأییدیه 
بگیرنــد که اینهــا حمایتش کنند. یعنــی روندی که از 
درون جناح بالا بیاید و بعد شــورای محترم نگهبان بر 
ایــن قضیه صحه بگذارد، در این ســاختار نداریم. پس 
از هرکــدام از این جناح هــا ده ها نفر کاندیدا هســتند 
و تعــدادی اعلام کرده اند. از نظر علمی و کارشناســی 
درســت نیســت اما وقتی حزبی یک نفر را انتخاب کند 
و شــورای نگهبان قبول نکند، دیگــر کاندیدایی ندارد و 

خودبه خود حذف می شود.
 در مواجهــه با رد صلاحیت هــا و نامعلوم بودن  �

تکلیــف احزاب، بــا تاکتیک نامزدهــای حداکثری 
اصلاح طلبان در مجلس دهم مواجه شدیم که منتج 
شد به لیســت امید، اکنون چرا باید این تجربه تکرار 

شود؟
اینکــه تعــداد متعددی از افــراد می آینــد و نهایتا 
معلوم نیست کســی که تأیید می شود، مورد تأیید گروه 
هســت یا نه، آیا توانمندی دارد این کار را انجام دهد یا 
نه، این مشکل بزرگی اســت. اینکه جلو می رویم تأیید 
کننــد یــا رد کنند اما چه کســی یا چند نفر قرار اســت 
بیایند؟ خب اگر تأیید شــدند، این نمی شــود روندی که 
به صــورت مرحله به مرحله یک نامــزد حزبی باید بالا 
بیاید و کسی که انتخاب شده، نماینده آن جریان سیاسی 

باشد، می شود کسی که قرعه به نامش درآمده است.
 اصلاح طلب هــا تقریبــا رســیده اند بــه اینکه  �

نامزدهای درجــه ۲ و ۳ را راهــی انتخابات کنند و 
ناامیــد از تأیید صلاحیت چهره های شــاخص، در 
انتخابات مجلس یازدهم، لیست دادند و درنهایت 
هم لیســت کارگزاران در کل کشور ۸۰هزار رأی هم 

نیاورد! این تاکتیک شکست خورده نیست؟
در انتخابات مجلس یازدهــم، ۹۰ نفر از نمایندگان 
مجلس را ردصلاحیت کردند. در حالی که صلاحیت ۹۰ 
نفر از نمایندگان مجلســی که قبلا تأیید صلاحیت شده 
بودند، رد می شود، تصور می کنید چه اتفاقی می افتد؟ 
آن هم زمانی که جواب روشــنی هم داده نمی شود که 
به چه دلیلی رد شــده اند. طبیعتا یک عده هم با دیدن 
اوضــاع نیامدند، چون فکر می کردند ممکن اســت رد 
شــوند، خب اصلا نام نمی نویســند که رد نشــوند. این 
وضعیت باعث می شــود کســانی که توانمند هستند ، 
خودشــان را در معرض این اتفاق قــرار نمی دهند که 
فردا بشــنوند تو صلاحیت نــداری. این گونه یک جریان 
خاص و ســلیقه خاص با املای ننوشته بالا می آید. کار 
ما بعد از انقلاب این بوده که افراد خوب مسئولیت ها را 
می پذیرفتند، در حین اجرا با مشکلاتی مواجه می شدند 
و خطاهایی داشتند، ما به جای اینکه این افراد را آموزش 
دهیــم و میدان بــرای کار فراهم کنیم، آنهــا را بیرون 
می کردیــم و یک گــروه دیگر می آوریم و مــدام در این 
مدت آدم های توانمند را سوزاندیم و افراد صفرکیلومتر 
آوردیــم. درصورتی کــه آدم هــای صفرکیلومتــر مثل 
آدم هــای روز اول نبودند. اولی ها بــا اعتقاد و فداکاری 
می آمدند، الان کسی که می  آید محاسبه می کند چقدر 
به نفعش اســت یا به ضررش و معامله می کند. دیگر 
مدیران اوایل انقــلاب را به هیچ وجــه نمی توانیم پیدا 
کنیم. از این طرف هم ســاختاری برای مدیریت نداریم. 
نهایتا این وضعیت اســت که باعث شده جو انتخابات، 
کسانی که خودشان را کاندیدا می کنند، ریسک نکنند یا 

اگر ریسک کردند، محدود هستند.
ادامه در صفحه ۹

مسعود پزشکیان در گفت وگو با «شرق»:

  FATF داخلی نیاز داریم
وزیر بودم اما ۲۶ سازمان و ارگان دیگر تصمیم می گرفتند من چه کاری انجام دهم

وحیده کریمى

«بی عدالتی در ارائه خدمات پزشکی در کشور و نادیده گرفتن کسانی که به خاطر نداشتن منابع و آشنا برای 
دسترســی به درمان جانشان را از دست می دهند، غوغا می کند». این بخشی از سخنان مسعود پزشکیان از 
حال این  روزهای کشور اســت. کشوری که تا دو ماه دیگر انتخابات ریاست جمهوری را باید از سر بگذارند، 
اما هنوز تکلیف نامزدهای نهایی مشــخص نیســت و نامزدهای جدی بین آمدن و نیامدن مانده اند. دکتر 
مسعود پزشــکیان در گفت وگو با «شرق» به بررســی آرایش سیاســی اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰ و 
راهکارهای جلب اعتماد عمومی ســخن گفته و به انتقاد از ساختارهای معیوب سیاسی کشور و نبود اختیار 

کافی برای تصمیم سازی و سیاست گذاری پرداخته است.


